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سخنگوی شورای نگهبان خبر داد
انتخابات شورا ها سال ۱۴۰۵ برگزار خواهد شد

یکــی از مصوبات، تعویــق ده ماهه برگزاری انتخابات هفتمین دوره شــورای 
اسلامی شهر و روستا است که با ابلاغ این قانون رسما این انتخابات به تعویق 

خواهد افتاد.
 سخنگوی شورای نگهبان گفت: انتخابات آینده شورا ها که قرار بود خرداد ماه 
سال ۱۴۰۴ برگزار شود، به تعویق خواهد افتاد؛ اکنون با تایید این طرح، وزارت 
کشور انتخابات شورا های اسلامی شهر و روستا، میان دوره ای مجلس و خبرگان 

رهبری را با تعویق ۱۰ ماهه و در سال ۱۴۰۵ برگزار خواهد کرد.
 هادی طحــان نظیف در گفت وگویــی درباره طرح اصلاح مــوادی از قانون 
تشکیلات، وظایف و انتخابات شورای اسلامی کشور و انتخاب شهرداران تصریح 
کرد: در مصوبات اصلاحی مجلس، ابهامات و اشکالات شورای نگهبان و هیئت 
عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام نسبت به این طرح برطرف 

شده است؛ این مصوبه در مراحل ابلاغ قانون قرار گرفته است.
 وی با اشاره به مواد مختلف این طرح، گفت: یکی از مصوبات، تعویق ده ماهه 
برگزاری انتخابات هفتمین دوره شورای اسلامی شهر و روستا است که با ابلاغ 

این قانون رسما این انتخابات به تعویق خواهد افتاد.
 وی همچنین دربــاره برگزاری انتخابات های میان دوره ای مجلس شــورای 
اســلامی و مجلس خبرگان رهبری نیز گفت: بر اساس قانون، انتخابات میان 
دوره ای لزوماً باید با یکی از انتخابات های سراسری برگزار شود؛ بنابراین با تعویق 
انتخابات شوراها، انتخابات میان دوره ای هم به تعویق خواهد افتاد و فرایند های 

برگزاری این انتخابات ها نیز متوقف خواهد شد.
ســخنگوی شورای نگهبان یادآور شد: نظر شــورای نگهبان درباره تایید طرح 
اصلاح موادی از قانون تشکیلات وظایف و انتخابات شورا های اسلامی کشور و 
شهرداران، امروز به مجلس اعلام شد.  وی همچنین درباره نظر وزارت کشور در 
مورد زمان برگزاری این انتخابات با توجه قانون جدید، گفت: وزارت کشور اعلام 
کرده بود که اگر تا بیست و دوم اسفند ماه، این مصوبات تایید و به قانون تبدیل 
شود، انتخابات آینده که قرار بود خرداد ماه سال ۱۴۰۴ برگزار شود، به تعویق 
خواهد افتاد؛ اکنون با تایید این طرح، وزارت کشور انتخابات شورا های اسلامی 
شهر و روستا، میان دوره ای مجلس و خبرگان رهبری را با تعویق ده ماهه و در 

سال ۱۴۰۵ برگزار خواهد کرد.

شورای نگهبان

اقدام تندروها در حرمت شکنی 
دفتر آیت الله جوادی آملی

تندروها به بهانه حجاب به بیت آیت الله جوادی آملی توهین کردند.
در حالــی که رهبر معظم انقلاب به تازگی از جایــگاه علمی آیت الله جوادی 
آملی تجلیل کرده بودند برخی از تندروها با تجمع مقابل دفتر ایشان به ساحت 
این علامه معاصر اسائه ادب کرده اند. بنابر روایت نیمروز ۲۴، تندروها در ادامه 
اقدامات هتاکانه نســبت به ارکان کشور این بار به بهانه حجاب به ساحت آیت 
الله جوادی آملی توهین کردند. به نظر می رسد جریانات تندرو در روزهای اخیر 

در تلاش برای ایجاد آشوب و ناآرامی در کشور هستند.

مراجع

مالکی:
نه کارت روسیه خواهیم شد، نه ترامپ

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی گفت: 
سیاســت جمهوری اســلامی ایران این است که با طناب 
هیچ کس بازی نکند،  نه ما کارت روســیه خواهیم شد نه 

ترامپ، ما کارت مان بر اساس منافع ملی است.
فداحسین مالکی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره ارسال 
نامه از ســوی رئیس جمهور ایالات متحده برای مذاکره با 
ایران گفت: نامه ای وجود ندارد؛ یعنی تائید نشده است که 
نامه فرســتاده شده است یا خیر. فرق ترامپ اول با ترامپ 
دوم این اســت که ایشــان در همه موضوعات چه داخل 

آمریکا و چه موضوعات بین المللی فرار رو به جلو دارد.
وی یادآور شد :آمریکا یک حرکتی در مورد اوکراین انجام 
می دهد، یک چالشــی بیــن اوکراین و روســیه به وجود 
مــی آورد تا آنجا منافعی مانند معادن به دســت بیاورد در 

مورد موضوعات غزه و مکزیک هم همین طور است.
این نماینده مجلس با اشــاره به سیاســت ترامپ در قبال 
ایــران گفت: از رئیس جمهور آمریکا در مورد ایران ۲ بحث 
دیده ایم یکی این که از ملت ایران به عنوان ملت باهوش و 
دارای تمــدن تعریف می کند که تاریخ این گواه را در مورد 
ملت فهیم ایــران دارد، اما از طرف در همان چند روز اول 
فرمان فشــار حداکثری به ملت ایران کــه خودش از آن 

تعریف کرد را صادر می کند.
وی ادامه داد: مقام معظم رهبری در دیدار رمضانی خود با 
کارگزاران نظام  فرمودند ما چرا این سیاست یک بام و دو 
هوای آقای ترامپ را قبول کنیم؟ یقین داشــته باشید این 

سیاست راه به جای نمی برد. 
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی گفت: 
سیاســت جمهوری اســلامی ایران این است که با طناب 
هیچ کس بازی نکند،  نه ما کارت روســیه خواهیم شد نه 

ترامپ، ما کارت مان بر اساس منافع ملی است.

میرسلیم خبر داد
مشخص شدن نتیجه عضویت ایران در 

پالرمو و CFT تا اوایل بهار 
عضو تشخیص مصلحت نظام گفت: آنچه در حال حاضر در 
دســت بررسی در مجمع است دو میثاق است : یک پالرمو 
یا جرائم سازمان یافته فراملی، دوم مقابله با پشتیبانی مالی 
از تروریســم که قبلا ایرادهایی به این دو متن گرفته شده 
بود و در دولت دوازدهم توافق شد موضوع مسکوت بماند. 
اکنون بررسی کارشناسی دقیقی در کمیسیون های مجمع 
انجام می گیرد تا بر مبنای آن ها بتوان مصلحت را تشخیص 
داد و نتیجه به احتمال زیاد در اوایل بهار معلوم خواهد شد.
مصطفی میرسلیم عضو حقیقی مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در گفت وگو با ایلنا، در رابطه با ارزیابی خود از آخرین 
وضعیت FATF در مجمع تشخیص مصلحت، تصریح کرد: 
آنچه در حال حاضر در دســت بررسی در مجمع است، دو 
میثاق اســت؛ اول پالرمو یا جرائم سازمان یافته فراملی و 
دوم مقابله با پشتیبانی مالی از تروریسم.  قبلا ایرادهایی به 
این دو متن گرفته شده بود و در دولت دوازدهم توافق شد 
موضوع مســکوت بماند. اکنون بررسی کارشناسی دقیقی 
در کمیسیون های مجمع انجام می گیرد تا بر مبنای آن ها 
بتوان مصلحت را تشخیص داد و نتیجه به احتمال زیاد در 

اوایل بهار معلوم خواهد شد.
وی در خصــوص موافقت شــورای نگهبان بــا تمدید ۱۰ 
ماهه شــوراهای ششــم و نظر مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و هیات عالی نظارت بر سیاســت های کلی نظام در 
مورد زمان بندی انتخابات  مجلس و شــوراهای شهر که در 
سال های آتی برگزار خواهد شــد، عنوان کرد: این اشکال 
وجود دارد ولی هنوز مصوبه جدید مجلس در هیئت عالی 
نظارت بررسی نشــده اســت. باید راه حل مناسبی برای 
مشکلی که پس از شهادت مرحوم رئیسی بوجود آمده پیدا 

کنیم. مصوبه قبلی به نظر می رسد مناسب بود.
میرسلیم در پاســخ به این سوال که ســخنگوی شورای 
نگهبان گفته اســت که مســئله ای برای تمدید ده ماهه 
شوراهای ششم وجود ندارد ولی هیات نظارت مجمع باید 
در این خصوص اعلام نظر کند، آیا این موضوع در شورای 
نظارت مطرح شده است، تاکید کرد: هنوز مصوبه جدید در 
هیئت عالی نظارت مطرح نشده تا مغایرت یا عدم مغایرت 

آن با سیاست های کلی انتخابات بررسی شود.

حاشیه سازی عجیب یک نماینده
مجلس درباره حجاب، در دیدار 

رهبری با مسئولان

در مراســم افطار رهبر انقلاب که با حضــور کارگزاران و 
مسئولان کشوری و لشکری برگزار شد، یکی از نمایندگان 

مجلس در صدد حاشیه سازی برآمد.
روز شنبه در جریان مراسم افطار رهبر انقلاب که با حضور 
کارگزاران و مسئولان کشوری و لشکری برگزار شد، یکی از 

نمایندگان مجلس به حاشیه سازی مبادرت کرد.
بنابر روایت نیمروز ۲۴، در این مراسم این نماینده مجلس 
با اشــاره کردن به سران سه قوه نســبت به آنچه اجرایی 
نشــدن قانون حجاب نامید اعتراض کرد که برای لحظاتی 

جو مراسم را به هم زد.
رفتــار این نماینده در حالی بود که افطاری رهبر انقلاب با 
حضور طیف های مختلف سیاسی و به نوعی تجلی وحدت 
بود اما رفتارهای تفرقه افکنانه باعث حاشــیه سازی در آن 

شد.
البته رهبر انقلاب بدون توجه به گفته های نماینده مذکور 

با یک مزاح مراسم را ادامه دادند.
 پاسخ رهبری به نماینده ای که در مورد قانون حجاب گفت 
از سوی دیگر، محمدحسین رنجبران در یادداشتی که در 
جماران منتشــر شده اســت، به این موضوع اشاره کرده و 
نوشته اســت: »و اما شاهکار مدیریت صحنه رهبر انقلاب 
در هشتاد و پنج سالگی آنجایی بود که یکی از نمایندگان 
مجلس درحالی که ایشــان در حال دعــا کردن بود، بلند 
شــد و درباره اجرای قانون حجاب و عفاف گفت و آیت الله 
خامنــه ای در نهایت درایت این جمله را به  کار بردند :«ای 
کاش بنده گوش شــنوایی برای شــنیدن حرف های شما 

داشتم.« 
همه از بیان و لحن آقا فهمیدند که موضع چیست اما این 
بنده خدا یا متوجه نشــد یا نخواســت متوجه شود؛ برای 
همین دوید و ســه چهار ردیف جلوتــر رفت تا صدایش 
شنیده شــود اما او را هدایت کردند تا متوجه شود و ادامه 

دعا و ختم جلسه.«

مجلس

هر چه به پایان اســفندماه و آغاز سال 
۱۴۰۴، نزدیک تر می شویم، امیدها برای 
برداشته شــدن فیلترینگ یوتیوب و 
تلگرام کمرنگ تر می شود. در این میان، 
برخی خبرها حکایت از آن دارد که تا 
پیش از عید نوروز گام دوم فیلترینگ 

برداشته نخواهد شد.
موضوعی که حتی با تایید سیدابوالحســن 
فیروزآبادی، دبیر پیشین شورای عالی فضای 
مجازی، همراه شد. نامشخص بودن سرنوشت 
گام دوم رفع فیلترینگ با واکنش هایی منفی 
از ســوی افکار عمومی و اهالی سیاست نیز 
همراه شده و بار دیگر شعار وفاق ملی دولت 

زیر سوال رفته است.
جعفرزاده: فیلترینگ به ضرر نظام 

بود تا به نفع آن
در همین راســتا، غلامعلی جعفرزاده ایمن 
آبادی، نماینده ادوار مجلس، درباره سرنوشت 
نامشــخص گام دوم رفــع فیلترینــگ، به 
پزشــکیان، آخرین  آقای  خبرآنلاین گفت: 
فرصت نظام اســت. ممانعــت، جلوگیری و 
کارشکنی در اجرای وعده های آقای پزشکیان 
بالاترین هزینه را برای نظام دارد. مردم هیچ 
دلخوشــی ندارند و هیچ روزنه ای برای آنان 
نمانده است. واقعا فیلترینگ به ضرر نظام بود 

تا به نفع آن.
او ادامــه داد: بــا این وی پی ان هــا و فضای 
مجازی مــردم اطلاعات بیشــتری دارند و 
رســانه ملی جایگاه خودش را از دست داد. 
به آقای پزشــکیان کمک کنند، کارشکنی 
در کار ایشــان و ایجاد تعلــل ضربه به نظام 
می زند. الآن به خیابان بروید، مردم می گویند 
رئیس جمهــور هیچ کاره اســت. مــن برای 

انتخابات بعدی نگران هستم و تصور نمی کنم 
که ۳۰ درصد مردم پای صندوق آرا بیایند. 

غلامعلــی جعفرزاده نماینــده ادوار مجلس 
گفت: ما نشان می دهیم که رئیس جمهور در 
این کشور هیچ کاره است و به هیچ وعده ای 
نمی توانــد عمل کند. نتیجه این اتفاق، عدم 
شــرکت در انتخابــات ریاســت جمهوری 
می شــود. چرا این کار را با کشور می کنیم؟ 
خودمان را از مدرن ترین و بزرگترین کتابخانه 
دنیا محــروم کرده ایم. یوتیــوب بزرگترین 
کتابخانه دنیا اســت. ما هم به تحریم آمریکا 

کمک می کنیم. 
جعفرزاده با بیان اینکه افرادی را که مشکل 
ذهنــی دارند، از مجموعه نظام بیرون کنید، 
گفت: این افراد فقط می خواهند نظام را بهم 

بریزند.
این عضو حزب اعتدال و توســعه با اشاره به 
کارشــکنی های تندروها علیه دولت گفت: 
دیگر کندرو و تندرویی باقی نمانده اســت، 
مــردم خیلی ناراحــت هســتند. من فکر 
می کردم این یک شوخی است که می گویند 
چپ و راســتی نمانده اســت. تندروها فکر 
نکنند که دولت پزشکیان را به زمین می زنند، 
بلکه بدانند نظام جمهوری اســلامی و شهدا 
را به زمین می زننــد. تقریبا پیام نتانیاهو به 
تندروها این اســت که خسته نباشید، موفق 
باشید. ترامپ دیگر نیازی ندارد با وجود این 

تندروها به ایران حمله کند.
او با اشــاره به تصمیمات اشــتباه پزشکیان 
گفت: وزیر آقای پزشــکیان در شورای عالی 
فضای مجازی با نظر ایشــان مخالف است. 
مــن و دهخدا و معیــن در ترجمــه وفاق 
مانده ایم. این موضوع نشان می دهند که آقای 

پزشکیان تیم خودش را اشتباه چیده و اصلا 
تیمــی ندارد. آقایان ظریف و همتی را هم از 
او گرفتند. آقای پزشکیان باید پوست اندازی 
کــرده و وفاق را با مردم انجام دهد. زشــت 
است که ۷۰ درصد کابینه به او رأی ندادند و 
باید با مردمی که به او رأی دادند وفاق کند. 
معین الدین سعیدی: رفتار دولت باجدهی به 

مخالفان است
همچنیــن معین الدین ســعیدی، نماینده 
چابهار در مجلس یازدهم در گفت وگویی با 
خبرآنلاین، درباره سرنوشــت نامشخص گام 
دوم رفع فیلترینــگ، گفت: من با اصل رفع 
فیلترینگ به صورت مرحله ای کاملا مخالف 
هســتم؛ زیرا انگار به مردم لطف می کنیم و 
اعانه می دهیم. من معتقد هســتم که اصل 
فیلترینگ در این شرایط به غیر از سایت های 
مستهجن، مشکل دارد. اینکه یک پلتفرم را 
رفع فیلتر کنیم و مــردم منتظر گام بعدی 
بمانند در شــأن آنان نیست. اتفاقی که تا به 
الان افتاد فقط فیلترینگ واتس آپ و گوگل 
پلی برداشته شد. اما پلتفرم های بسیار خوبی 
ماننــد یوتیوب، تلگرام و اینســتاگرام فیلتر 

هستند. 
او ادامه داد: بنابراین، من اساسا بر این باورم 
کــه کاش دولــت این جســارت را به خرج 
می داد و پلتفرم هایی را هم که خودشــان از 
آن استفاده می کنند، رفع فیلتر می کرد. اخیرا 
آقای رئیس جمهور به دبیر شورای عالی فضای 
مجازی دستور دادند که مطالبات مردم انجام 
شــود؛ شــاهد واکنش هایی از سوی برخی 
جریانات سیاسی هســتیم که سودشان در 
فیلترینگ بوده و کاسبان فیلترشکن را داریم.
سعیدی با بیان اینکه مخالفت ها با برداشته 

شدن فیلترینگ هیچ مبنای حقوقی نداشته 
و در شأن مردم نیست، خاطرنشان کرد: اما 
این جریانات ســود خودشان را در مخالفت 
می بینند. دولت نباید هیچ توجهی داشــته 
باشد و بر اســاس میثاقی که با مردم دارند 

پلتفرم های دیگر را رفع فیلتر کند. 
نماینده چابهار در مجلس یازدهم با اشاره به 
فرصت سوزی دولت چهاردهم در پی راضی 
کردن مخالفان خود تصریح کرد: من معتقد 
هستم که بیشتر بحث برخورد با ارکان دولت 
و استیضاح همتی از حقوق مجلس بود و به 
درســتی و غلط بودن نیت افراد کاری ندارم. 
اما آنچه مهم تر از رفتار مخالفان دولت است؛ 
نوع رفتــار دولت، باج دهی به مخالفانشــان 
اســت. دولت می گوید که مجلس نیروهای 
توانمند ما را حذف می کند، در اختیار دولت 
نیســت اما نحوه توریع اعتبارات در بودجه 

۱۴۰۴ در اختیار دولت است. 
سعیدی با اشاره به بودجه ریزی دولت گفت: 
وقتی دولت اعتبارات صدا و سیما و نهادهای 
فرهنگی یک افزایش آنچنانی پیدا می دهد، 
اما از ســوی دیگر می گوید ما اعتبار نداریم 
و پارادوکس هایی هســت که مــردم آن را 
نمی پذیرند. برای مردم ســوال است که چرا 
موسســه آیت الله مصباح باید یک افزایش 
اعتبار چند صد درصدی نســبت به ســال 
۱۴۰۱ داشته باشد. نقش جامعه المصطفی 
و شورایعالی انقلاب فرهنگی در ترویج انقلاب 

چقدر بوده است؟
نماینــده چابهار در مجلــس یازدهم افزود: 
اعتبار صدا و ســیما ۳۵ درصد افزایش پیدا 
کرد، آیا خروجی کار به گونه ای بوده که باعث 
جذب مردم شود؟ مفهوم وفاق به نوعی لوث 
شده است و دولت باید پاسخگو باشد که چرا 
در تخصیص اعتبارات ناعادلانه برخورد کرده 

و نمره قابل قبولی دریافت نکرده است. 
سعیدی درباره راهکار پزشکیان برای خروج 
از این بن بست گفت: موضوعی که همه ما در 
هنگامه انتخابات بر آن تاکید داشتیم بحث 
معیشت مردم اســت و رهبری هم در دیدار 
با کارگزاران نظــام فرمودند که برنامه ریزی 
دشــمن بر روی مسائل معیشــتی است. با 
روی کار آمدن دولت چهاردهم همان مسائل 
تورمی که در دولت ســیزدهم بود ادامه پیدا 
کرده و هیچ نقطه امیدوارکننده ای تا به الان 

دیده نشده است. 
او با بیان اینکــه دولت یک تغییری در نگاه 
خود و سفره مردم ایجاد کند، گفت: همچنین 

وفاق باید با مطالبات مردم انجام شود. 
خیلی خوب اســت که دولت بــرای راضی 
کردن مخالفان خود تلاش می کند؛ اما مهم تر 
از آنان، مردمی اســت که پــای صندوق آرا 
نیامدند یا به دولت رأی دادند. وفاق با مردم 

اولی تر از وفاق با گروه های سیاسی است.

سخنگوی جبهه اصلاحات گفت: با توجه 
به موضوعی که رهبــری در مورد ارائه 
گزارش های مهمل و پوچ مطرح کردند، 
مجمع ایثارگران لایحه ای را درخصوص 
جرم انــگاری دروغ کارگزاران نظام در 
تمام قوا و سطوح آماده و به قوه قضائیه 

ارائه کرده است.
جواد امام ســخنگوی جبهــه اصلاحات در 
گفت و گو با ایلنــا، درباره اینکه رهبر انقلاب 
اعلام کردند که گزارش های مهمل و پوچی 
در دولت سیزدهم به شهید رئیسی از سوی 
برخی شرکت های بزرگ برای انجام اقدامات 
اساســی داده شــده بود، با توجــه به اینکه 

بخشــی از این افراد در بدنــه دولت حضور 
دارند ارزیابی شــما از این موضوع چیست، 
گفت: ایــن مورد نقد جــدی حامیان آقای 
پزشــکیان و مورد درخواست رای دهندگان 
بود. آقای پزشکیان در ایام انتخابات معمولا 
در مناظرات به صراحت اعلام کرد و از مردم 
خواســت که اگر این ها را می خواهند و این 
وضعیت را می خواهید به این ها رای دهید در 

غیراین صورت تکلیف روشن است. 
وی ادامه داد:  آقای پزشکیان وعده داده بود، 
تسلیم امر کارشناسی خواهد شد اما معدل 
این کابینه از معدل قابل قبول کار کارشناسی 
برخوردار نبوده و بخشی از مشکلات موجود 

هم به همین کابینه برمی گردد و افرادی هم 
که آقای پزشکیان ســعی کرد خارج از این 
فرآیند انتخاب کند مانند آقای همتی و آقای 
ظریف مورد تیغ تسویه حساب سیاسی قرار 

گرفتند.
این فعال سیاســی اصلاح طلب درباره اینکه 
طرفداران دولت ســیزدهم ایــن موضوع را 
مطرح می کردند که یک اســب زین شــده 
به دولــت چهاردهم تحویل دادنــد اما ما با 
ناترازی های بسیار مواجه هستیم، گفت: الان 
برای همه مشــخص شده که این اسب یک 
اســب رو به احتضاری بود که با زین واژگون 

تحویل داده شد.

سخنگوی جبهه اصلاحات گفت: در همین 
خصــوص مجمــع ایثارگران یــک لایحه 
پیشنهادی را آماده کرده و به قوه قضائیه ارائه 
کرده است درباره جرم انگاری دروغ کارگزاران 
نظام در تمام قوا و ســطوح. به هر حال این 
موضــوع در قوانین ما جــای خالی دارد و با 
توجه به فرمایشــات رهبری که گزارشــات 
مهمل به ایشــان ارائه شده و دروغ هایی که 
طی این سال ها در افکار عمومی هم منتشر 
شده و گفته شده است و مطالبی که توسط 
مسئولان و وعده وعیدها و آمارهای دروغی 
ارائــه کرده اند، بــه هر حال ایــن افراد باید 

پاسخگوی این آمارها باشند. 

رئیــس قــوه قضائیه گفــت: خیلی 
تعجب برانگیز و تأمل برانگیز اســت که 
عــده ای از افراد که مدعــی تحلیل و 
شــناخت و درک سیاسی می باشند، به 
عیان ترین شکل، بدعهدی ها و کینه ها و 
قلدری های رژیم آمریکا را می بینند اما 
باز هم نسخه مذاکره با این رژیم و تکیه 

بر وعده هایش را تجویز می کنند. 
بــه گــزارش مرکــز رســانه قــوه قضائیه، 
روز گذشته  اژه ای،  حجت الاسلام  محســنی 
نشســت  در  ســخنانی  طــی  )دوشــنبه( 
شــورای عالی قوه قضائیه، ضمن گرامیداشت 
روز »بزرگداشــت شــهدا« و روز »راهیــان 
نور«، به وقایع رخ داده در سوریه بویژه وقایع 
دلخراش غرب این کشــور اشاره کرد و گفت: 
آنچه این روزها در ســوریه می گذرد حقیقتاً 

مایه تأسف و دلخراش است.
رئیــس قــوه قضائیــه در ادامه با اشــاره به 
قلدری های رژیم آمریکا در مواجهه با ســایر 
کشــورها و بدعهدی های ایــن رژیم گفت: 
خیلی تعجب برانگیز و تأمل برانگیز اســت که 
عده ای از افراد که مدعی تحلیل و شناخت و 
درک سیاسی می باشند، به عیان ترین شکل، 
بدعهدی هــا و کینه هــا و قلدری های رژیم 
آمریکا را می بینند اما باز هم نســخه مذاکره 
با این رژیم و تکیه بــر وعده هایش را تجویز 
می کنند! ما قطعا در کشــور مشکلاتی داریم 
اما این مشکلات را با تکیه بر توان داخلی رفع 

خواهیم کرد.
وی در ادامه با اشــاره به دیدار اخیر رمضانی 
کارگــزاران نظام بــا رهبر معظــم انقلاب و 
تاکیداتی که معظم له در این دیدار داشــتند، 
گفت: رهبر معظــم انقلاب بار دیگر در دیدار 
اخیرشان با کارگزاران نظام، بر ضرورت اهتمام 
مسئولان بر رفع مسائل و مشکلات اقتصادی و 

معیشــتی مردم تاکید کردند و فرمودند که 
فاصله بین تصمیمات با اجرای آنها نباید زیاد 

باشد. 
وی بیان داشــت: در حوزه مبــارزه با قاچاق 
ســازمان یافته نیز قوه قضائیه وظایفی ذاتی 
دارد؛ در همیــن بحث ناتــرازی انرژی، ما به 
صــورت جدی و میدانی در برخی اســتان ها 
بویــژه هرمزگان و تهران بــه موضوع قاچاق 
سوخت ورود پیدا کردیم و سایر دستگاه ها را 

نیز به میدان آوردیم.
وی در ادامــه با قدردانــی از خیّرین فعال در 
مقوله ی آزادســازی زندانیان جرائم غیرعمد 
گفــت: کاری که خیّرین فعــال در مقوله ی 
آزادســازی زندانیان جرائم غیرعمد می کنند 
برکات زیــادی دارد و به منزله یک ســنت 
حســنه در کشور است. رئیس قوه قضائیه در 
ادامه به برخی حواشی و مسائل مطروحه در 
باب صدور احکام پرونده چای دبش پرداخت 
و در این رابطه گفت: رسیدگی به این پرونده، 
در زمره افتخارات نظام است؛ آن را به اغراض 
و تعلقات سیاســی و جناحی آلــوده نکنیم؛ 
مقامات دولت قبل از جمله شــهید رئیســی 

و آقای مخبر در ایــن خصوص ورود مجدانه 
داشتند. البته اینکه افرادی بگویند درخصوص 
احکام صادره قانع نشدند، شاید درست باشد 
و ضرورت به تبیین گری بیشتر وجود داشته 
باشد؛ علی ایحال نکته مهم آن است که کاری 
که ماحصــل همکاری قــوه قضائیه و دولت 

سیزدهم است را خراب نکنیم؛ این جفاست.
محسنی اژه ای اظهار داشت: ادعا می شود که 
برخی محکومان این پرونده صرفاً به ســبب 
سهل انگاری و عدم نظارت، حکم محکومیت 

دریافت کرده اند! 
به هیچ وجه اینگونه نیست؛ مسائل مطروحه 
در پرونده به لحــاظ حقوقی، متضمّن عنوان 
مجرمانه هستند و ترک فعل ساده محسوب 
نمی شــوند. رئیس قوه قضائیــه گفت: باید 
توجه داشــت که در رسیدگی به این پرونده 
و صــدور حکم در قبال آن، رعایت جنبه های 
احتیاطی شده است؛ به گونه ای که دو فردی 
کــه به عنوان معاونت در جرم اخلال در نظام 
اقتصادی با حبس های دو ســال و یک سال 
مواجه شــده اند، به ســبب خدماتــی که در 
مســئولیت خود داشــتند، با تخفیف مواجه 

شده اند؛ باید توجه داشت که حکم اصلی جرم 
معاونت در اخلال، ۵ سال حبس است.

وی تصریح کرد: میزان واردات چای کشــور 
و ارز تخصیص یافتــه بدین منظــور، در بین 
ســال های ۱۳۹۶ تا ۱۴۰۰ مشخص و معین 
اســت، اما به یکباره در نیمه دوم سال ۱۴۰۰ 
و سال ۱۴۰۱ در چند نوبت و به یک شرکت 
ذی نفع واحــد، بالغ بر یک میلیــارد و ۶۰۰ 
میلیون یــورو فقط بــرای واردات چای، ارز 
تخصیص می یابد؛ یعنی یک افزایش چشمگیر 
در ارز تخصیصی بــه واردات چای! در مقابل 
همزمان عــده ای از افراد فعال در حوزه چای 
نیز التماس می کردند که به آنها نیز ارز برای 
واردات تخصیص یابد و می گفتند ارزی به ما 
تعلق نمی گیرد. وی تصریح کرد: متهم اصلی 
ارز تخصیصی را دریافت می کرد اما چایی وارد 
کشور نمی شد؛ آنگاه آقایان نمی رفتند بررسی 
و نظارت کنند که چرا چایی وارد کشور نشده 
است. نکته قابل تأمل آنکه وقتی واردکنندگان 
چای نامــه ای را به آقای مخبــر معاون اول 
رئیس جمهور وقت نوشــتند و وی موضوع را 
پیگیری کرد، آقایان توجیه شــان این بود که 
می خواهیم چای را ذخیره کنیم! آیا این مقدار 
ذخیره چای در شــرایط ارزی خاص کشور و 
نیاز به تخصیص ارز به واردات کالاهای اساسی 

واقعاً ضروری بود؟
رئیس قوه قضائیه گفت: مبلغ حدود ۳ میلیارد 
و ۳۵۰ یورو ارز تخصیصی بــرای واردات در 
پرونده مزبور، که البته فقط در بخش کوچکی 
از ان کالایی هم وارد شده، عدد کمی نیست؛ 

به این موضوع دقت کنیم.
رئیس قوه قضائیه در پایان بار دیگر تاکید کرد: 
رســیدگی به این پرونده، در زمره افتخارات 
نظام است؛ آن را به اغراض و تعلقات سیاسی 

و جناحی آلوده نکنیم.

تحلیل دو نماینده ادوار از مواجهه دولت با مخالفانش:

سد تندروها مقابل رفع فیلترینگ

جواد امام:

اسب دولت سیزدهم با زین واژگون تحویل داده شد

محسنی اژه ای:

پرونده چای دبش را با اغراض سیاسی آلوده نکنید

در بیانیه حزب اسلامی کار مطرح شد
به سرکوب مزدی و فقر 

در جامعه کارگری پایان دهید
حزب اســلامی کار در بیانیه ای نوشت: متاسفانه درطول چند سال گذشته با 
افزایش نجومی قیمت کالاهای اساســی و سرکوب شدید مزدی، فاصله واقعی 
بین دســتمزد کارگران با هزینه های زندگی به دره ای عمیق و ظاهراً غیرقابل 

جبران تبدیل شده است.
به گزارش خبرنگار ایلنا، حزب اسلامی کار در آستانه ی تعیین دستمزد ۱۴۰۴ 

کارگران بیانیه ای صادر کرد. 
متن این بیانیه به شرح زیر است: 

»با فرارســیدن اسفندماه، موضوع تعیین دســتمزد برای کارگران در سرفصل 
گفتگوهای اجتماعی قرار می گیرد. بدون شــک زندگی ده ها میلیون کارگر با 
خانواده هایشان به میزان تعیین دستمزد گره خورده است. در طول چند دهه 
گذشــته علی رغم همه تلاش های صورت گرفته اما همچنان طبقه کارگر که 
موتور محرکه و شاخص نخست هرگونه پیشرفت و توسعه محسوب می شود در 

وضعیت سخت معیشتی وبخش عمده آن زیر خط فقر قرارگرفته است.
دور شــدن از شعارها و آرمان های نخست انقلاب اسلامی که همانا ارتقای رفاه 
و سطح معیشت جامعه کم برخوردار بوده است؛ امروزشرایط را به حدی دچار 
دگرگونی و تلاطم کرده که مسکن، آموزش و درمان برای آنان در حال تبدیل 
شدن به آرزویی محال است. در طول یکسال گذشته تامین مسکن برای بخش 
عمده ای از کارگران به ویژه جوانان و تامین مایحتاج اساســی زندگی از قبیل 
خوراک، پوشاک، آموزش و درمان برای همه کارگران گره کوری شده است که 
هر روز درحال تنگتر کردن عرصه زندگی براین قشــر دردمند و رنجیده است. 
متاسفانه درطول چند سال گذشــته با افزایش وحشت انگیز و نجومی قیمت 
کالاهای اساسی وسرکوب شدید مزدی فاصله واقعی بین دستمزد کارگران با 
هزینه های زندگی به دره ای عمیق و ظاهرا غیرقابل جبران تبدیل شده است. 

ظرف سیزده سال گذشته نرخ تورم ۳۹۷ درصد رشد داشته این درحالی است 
که حتی حداقل دستمزد )مزد مجازی( طی همین مدت تنها ۲۰۷درصد رشد 
پیدا کرده و در ســایر ســطوح نیز با افزایش کمتر روبرو بوده ایم و این  شرایط 
کاهش قدرت خرید کارگران را رقم زده اســت. این بدان معناست که دولت ها 
نه تنها دســتمزد واقعی را به هیچ وجه افزایش نــداده  بلکه با افزایش درصد 
کمتری از میزان تورم، حتی پرداخت مزد مجازی نیز که به معنای حفظ قدرت 
خرید کارگران اســت به یک سوم کاهش داده اند. به عبارت دیگر نتیجه رشد 
۱۹۰درصدی تورم نسبت به افزایش مزد مجازی فروغلتیدن طبقه کارگر به فقر 

و ناتوانی را سرعت بخشیده است. 
اکنون باید صراحتا اقرار کرد که غول سهمگین تورم که ساخته نهادهای دولتی 
و حاکمیتی اســت درحال دفن جامعه کارگری و به قهقرا کشــاندن آن است. 
شــرایط به گونه ای است که اگر در وضعیت لجام گسیخته فعلی ۳۰۰ یا ۴۰۰ 
درصد هم دســتمزد مجازی افزایش پیدا کند بازهم مشکلی حل نخواهد شد. 
چراکه تورم همه آن را در فاصله زمانی کوتاهی خواهد بلعید و فقر بیشــتری 
به جامعه کارگری تحمیل خواهد کرد. ازسوی دیگرکارفرمایان و صاحبان کالا 
و خدمــات نیز همه افزایش های صورت گرفته در دســتمزد را مجدداً درقالب 

افزایش قیمت ها به جامعه کارگری تحمیل می کنند. 
درهمیــن حال دولت که خود بزرگترین کارفرما محســوب می شــود یکی از 
اصلی ترین عوامل افزایش تورم اســت. رئیس جمهور درمناظرات انتخاباتی به 
درستی بارها دولت را عامل اصلی ایجاد تورم قلمداد کرده، این در حالی است 
که متاســفانه در بر همان پاشنه می چرخد ونقش دولت در این مسیر استمرار 
شرایط نامطلوب گذشته است. اصلاح ساختار اقتصادی و همزمان کنترل کامل 
قیمت ها باید به صورت جدی در دســتور کار دولــت قرارگیرد. همه دولت ها 
درطول چند دهه گذشــته مبتلا به ویروس ناکارآمدی شده اند. بحران بزرگی 

که هرروز آن ها را حجیم تر و کارآمدی را کوچکتر می کند. 
همزمان با افزایش دســتمزد متناســب با تورم وهزینه های معیشــت مطابق 
قانون کار و مقاوله نامه وتوصیه نامه های سازمان بین المللی کار، حمایت های 
اجتماعی دولت ازکارگران در تامین کالای اساسی ازطریق کالابرگ و اتحادیه 
تعاونی های مصرف کارگری وفروشگاه های زنجیره ای نیز باید در دستورکار نظام 

قرارگیرد. 
اکنون رئیس جمهور محترم و وزیر تعاون، کارورفاه اجتماعی باید در راســتای 
تحقق شعارهای دولت چهاردهم و شنیدن صدای بی صدایان به استیفای حقوق 

حقه جامعه کارگری همت گمارند. 
بدون شــک بزرگترین حامیان دکتر پزشکیان در انتخابات سال جاری جامعه 
کارگری بود که درمیان چرخ دنده های تورم در حال اضمحلال اســت. دولت 
چهاردهــم باید طی یک برنامه دقیق و اجرایی اصلاح ســاختار اقتصادی را از 
یک ســو و کاهش فاصله درآمــدی جامعه کارگری با تورم را از ســوی دیگر 
طراحــی و با تمام ابزار و امکانات قانونی خــود محقق کند. بی توجهی به این 
دو مهم قطعا موجب دلزدگی و ناامیدی جامعه کارگری و تشــدید بحران های 
اقتصادی سال های آینده خواهد شــد. حزب اسلامی کار به دکتر پزشکیان و 
مسئولان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید می کند که در تصمیم گیری 
بــرای موضوعات کار و کارگری و تولید به معنای واقعی کلمه، از فرآیند ســه 

جانبه گرایی حقیقی تبعیت کنند«.

ویژه


